
Mladá Boleslav 
naštvala Škodu 
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Podnikatelé v Mladé Boleslavi v čele se Škodou Auto se bouří proti výraznému 
zvýšení daně z nemovitostí. Majitelé domků si letos připlatí stokoruny, menší 
podnikatelé až desetitisíce a Škoda Auto 44 milionů, což pro ni znamená 
zdvojnásobení daně. Škodovka už přestala podporovat divadlo a zvažuje 
i omezení dotací pro fotbal a hokej. Radnice jednoho z nejbohatších měst 
argumentuje tím, že nemá jinou možnost, jak vylepšit rozpočet.  RePoRtáž / str. 4–5

Nemocnice doplatí 
na zveřejňování smluv

Ministerstvo zdravotnictví 
varuje, že se nemocnice do-
stanou kvůli registru smluv 
do potíží při objednávání 
léků. str. 3

Největší český developer 
CTP posiluje
Realitní skupině CTP se mi-
nulý rok podařilo dál zvýšit 
výnosy z pronájmů, které 
se v přepočtu dostaly přes 
čtyři miliardy korun. Firma 
expanduje v cizině. str. 7

Italskou burzu letos 
stihl masivní výprodej
Investoři vystavili Ita-
lům účet za chronickou 
neschopnost řešit dlou-
hodobé problémy. Itálie 
padá dvakrát rychleji než 
ostatní. Ztráty dosahují už 
dvaceti procent. str. 8

přečtěte si:

Speciál
Kongresová 
turistika

Krátce
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Portrétista 
osudů slavných
Amy Winehouseová byla 
úžasná, říká kandidát 
na oscara za dokument, 
britský režisér Asif 
kapadia.

Páteční RozhovoR

str. 12–13

křetínský a tkáč 
blíž k vládě v ePh
energetický a průmyslový 
holding opustí i investoři 
z okruhu skupiny J&t. 
kvůli jejich vyplacení 
bude holding prodávat.

Byznys
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lUbomíR ZaoRálEK 
Indonésie se snaží smiřovat 
Saúdskou Arábii s íránem. 
Podporujeme to. Přispívají ke 
stabilizaci blízkého východu.

twitter.com/e15news
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jiří pehe:

Praha sesterským městem Pekingu, 
KSČM se hlásí k odkazu února 1948. 
Teď ještě pozvat Kim-Čong-una, dát 
Bílého lva Putinovi a bude to...

twitter.com/e15news

Ortel řipské poutě
Tradiční řipskou pouť, vrchol roku na Pod- 
řipsku, má letos „obohatit“ cenný kulturní 
příspěvek. Rodinám s dětmi zpestří odpoledne 
kapela Ortel. Ano, ta, která proslula songem 
Mešita a jejíž zakladatel složil hymnu zakázané 
Dělnické strany. Starosta vísky pod Řípem pro to 
má hned několik argumentů. Pořadatelé se prý 
vždy snaží přilákat někoho, kdo zabodoval 
ve Zlatém slavíkovi. A Ortel se mezi skupinami 
umístil druhý. A hlavně: Karla Kryla lidé také 
nejdříve zatracovali. I na bezpečnostní riziko 
si pořadatelé posvítili. Koncert odstartuje už 
v jednu odpoledne. Na ultrapravicové fanoušky 
tak bude vidět lépe než za tmy. Pořadatelům 
se už ozvali ti, kterým vystoupení Ortelu mezi 
kolotoči nepřipadá jako dobrý nápad. Začali 
sbírat podpisy pod petici za zrušení koncertu. 
Uvidíme, zda to obec ve stínu Řípu přesvědčí.

Pro vyjádření postoje lidem vždy ještě 
zbudou sociální sítě. Na Facebooku už nejsou 
odkázáni na prostý like. Síť jim nově nabízí 
také emoce smutku a naštvání. Další emotikon 
má podobu srdce, rozesmátého nebo překvape-
ného obličeje. Tak snad si lidé ujasní, co vlastně 
cítí, aby z přehršle nabídek nebyli zmateni.

I na koncertech a poutích v Česku by se šiknul 
nápad dvou podnikatelů z Bombaje. Jejich koš 
po vhození odpadku zobrazí kód k Wi-Fi zdar-
ma. A tomu rozumí mobilní bordeláři v Indii 
jako v Česku. 

Protagonisté dne

Adriana krnáčová

pražská primátorka

remon vos

generální ředitel Ctp

kozo tAkAhAši

prezident sharpu

Čelí vlně kritiky za to, že navzdory 
nesouhlasu pražské rady protlačila 
zastupitelstvem schválení 
partnerské smlouvy s Pekingem.

str. 2

Realitní skupina loni dál zvyšovala 
výnosy z pronájmů, které 
se v přepočtu dostaly přes hranici 
čtyř miliard korun. 

str. 7

Japonský výrobce dokázal o půl 
miliardy dolarů zvýšit svou cenu 
v očích Foxconnu, který usiluje 
o jeho převzetí.

str. 9

Zápisník  
Markéty Žižkové

n Udělali jsme další krok 
k získání pandy, po-
chvaluje si partnerskou 
smlouvu s Pekingem 
pražská primátorka 
Krnáčová.

Pavel Otto
 

Pražské zastupitelstvo souhla-
sí s jednotnou politikou Číny, 
tedy s tím, že Tchaj-wan je její 
nedílnou součástí. Vyplývá to 
z návrhu pětileté smlouvy mezi 
Prahou a Pekingem, pro jejíž 
podpis zvedlo ruku 35 zastupite-
lů ANO, ČSSD, komunistů a části 
ODS v 65členném zastupitelstvu. 
Kritizovali je hlavně předse-
da TOP 09 Miroslav Kalousek 
a Trojkoalice. Primátorka Adria-
na Krnáčová (ANO) naopak při-
vítala, že hlavní město udělalo 
další krok k získání pandy velké.

Krnáčová musela návrh sama 
předložit, protože s podpisem 
smlouvy v pondělí nesouhlasila 
pražská rada. „Svět se změnil. 
Svět se mění pořád a od roku 
1989 se změnil hodně. Vzájemná 
spolupráce se jeví do budoucna 
jako značně perspektivní v mno-
ha oblastech,“ řekla. Dodala, 
že smlouva bude podepsaná 

koncem března, kdy do Prahy 
přiletí čínský prezident. V de-
legaci bude starosta Pekingu. 
„Bude to další z kroků, abychom 
získali pandu, která přiláká 
do zoologické zahrady tisíce 
lidí,“ uvedla. I když je podle Číny 

zapůjčení pandy gestem vstříc-
nosti, stojí v přepočtu až několik 
set milionů korun.

Rozhodnutí zastupitelů vyvo-
lalo vlnu kritiky. „Veškeré kom-
petence v zahraniční politice 
svěřuje ústava vládě. Neexistuje 
jediný důvod, proč by se článek 
týkající se vrcholné mezinárodní 
politiky měl objevit v dohodě 
mezi jednotlivými municipalita-
mi. Pokud ovšem tím důvodem 
není ustrašenost, podlézavost 

Praha uzná, že k číně 
patří tchaj-wan

Pro podpis 
pětileté smlouvy mezi 

Prahou a Pekingem bylo 

35
zastupitelů z 65. Kritizoval  

je hlavně šéf TOP 09  
Kalousek  

a Trojkoalice. 

linkA PrAhA – čcheng-tu. praha má od včerejška další přímé letecké spojení s Čínou. po linkách do pekin-
gu a Šanghaje začala do české metropole létat letadla Sichuan Airlines z města Čcheng-tu. Do budoucna by linka 
měla létat pravidelně dvakrát týdně, ve čtvrtek a v neděli.
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a servilita vůči autokratickým 
režimům,“ prohlásil Kalousek.

Podle zastupitele a předsedy 
Strany zelených Matěje Strop-
nického měl být bod o jednotné 
politice Číny vypuštěn. „Smlou-
va má být dohodou o spolupráci, 
nikoli o politice. Navíc si dekla-
raci vynutil Peking. Partnerství, 
které začíná diktátem ultimativ-
ních požadavků, není partner-
stvím,“ konstatoval.

Smlouvu naopak obhajoval 
zastupitel sociální demokracie 
a náměstek ministra zahraničí 
Lukáš Kaucký. „Je to doslovná 
citace oficiální politiky České 
republiky, která platí více než 
čtvrtstoletí. Je to součást zahra-
niční politiky Německa nebo 
USA,“ poznamenal. Nepřijetí 
smlouvy by podle něj mohlo 
mimo jiné ohrozit zavedení 
přímé letecké linky z Prahy 
do Šanghaje a už fungující linku 
Praha–Peking.



n Pružné objednávání 
drahých léků on-line 
i rychlé objednávky 
patrně padnou za oběť 
novým povinnostem, 
které připadnou lé-
kárnám.

Adéla Čabanová

Podle analýzy ministerstva 
zdravotnictví hrozí, že se ne-
mocnice dostanou kvůli 
registru smluv do potíží při 
objednávání léků. 
V registru se mají 
od července zve-
řejňovat všech-
ny nákupy nad 
padesát tisíc 
korun. Výklad 
právníků zní: 
dokud není 
objednávka 
léku zveřejněna 
v registru, je ne-
platná, a nemocnice 
by neměla léky převzít.

Závažný problém spočí-
vá už v tom, že by všechny 
smlouvy nad zmíněnou 
částku měly být písemné. 
„Nemocnice dnes využívají 
k rychlému objednání léčiv 
webové nákupní portály. To 
by nadále nebylo vždy mož-
né,“ uvedl náměstek ministra 
zdravotnictví Radek Policar.

Nemocnice se obávají, 
že budou muset změnit dosud 
pružný systém objednávek 
a podstatně zvýšit skladové 
zásoby léků. To se prodraží. 
Těžko také budou řešit situa-

ci, kdy se objednává obratem 
přípravek pro konkrétního 
urgentního pacienta na sál. 
„V rámci toho, jak je zákon na-
psaný, žádné řešení nevidím,“ 
sdělil Michal Hojný, vedoucí 
lékárník IKEM a člen vedení 
komory lékárníků.  

Ředitel Fakultní nemoc-
nice Motol Miloslav Ludvík 
před časem prohlásil, že re-
gistr smluv může ohrozit 
pacienty. „Je to absurdní zá-
ležitost, která má jediné ře-
šení v nákupu léků na sklad 
za tři sta milionů,“ řekl 

Deníku. Navíc dodava-
telé možná některé 

přípravky zdraží, 
když budou 

muset cenu 
zveřejňovat. 
Autor zákona 
poslanec Jan 
Farský (STAN) 

odmítá měnit 
normu kvůli 

nemocnicím. „Jen 
se hledá důvod, jak 

to nemá jít,“ míní. „Není 
to důvod k novelizaci, lze to 
řešit technicky,“ uvedl. 

Další problém je, že státní 
a krajské nemocnice budou 
znevýhodněny vůči privát-
ním zařízením. Soukromé 
subjekty nebudou muset 
smlouvy zveřejňovat.

S návrhem, jak nemoc-
nicím umožnit fungování 
při zachování registru smluv, 
chce rezort zdravotnictví 
přijít během několika týdnů. 
„Pracujeme na variantách 
možných řešení,“ sdělil 
Policar.

nemocniční 
lékárny doplatí 
na zveřejňování 
smluv v registru

www.e15.cz | 3 |

Velký problém 
vzniká lékárnám  

tím, že by všechny 
zakázky nad

50 tisíc
měly být uzavřeny  

písemně.

Virus zika se šíří ve čtyřiceti 
zemích, kromě Ameriky také 
v Asii, Africe a v Tichomoří. 
Dovezené případy nákazy 
hlásí šestnáct zemí EU, 
v žádné z nich se ale 
nemoc nešíří. Ziku přenáší 
komár Aedes aegypti, který 
se v Evropě vyskytuje jen 
v Gruzii, na jihozápadě Ruska, 
na Madeiře a v Nizozemsku. 
Potvrdil se i přenos viru 
pohlavním stykem. Experti 
mají vážné podezření, že virus 
zika způsobuje mikrocefalii, 
zakrnění mozku plodu. Brazílie 
od října registruje téměř čtyři 
tisíce případů mikrocefalie 
u dětí, dříve to bývalo méně 
než dvě stě ročně.

Zika způsobuje  
zakrňování mozku

Novelu registru smluv už připravuje ministerstvo zemědělství, 
měla by vyjmout z povinnosti zveřejňování Budějovický Budvar. 
Státní pivovar argumentuje tím, že by jej registr uvrhl do ztráty půl 
miliardy korun ročně. Proti registru se ozvala rovněž Česká televize. 
Zveřejňování cen by jí způsobilo potíže například při nákupu práv 
ke sportovním akcím. Z povinnosti zveřejňovat smlouvy je již vyňata 
polostátní skupina ČEZ. Povinnost jinak platí pro všechny úřady 
a státní organizace.

výjimky z registru požadují  
Budvar i česká televize

demonstrAce s názvem Oligarchům zvoní hrana se konala na Václavském náměstí v praze. 
protestu namířeného proti ministru financí a podnikateli Andreji Babišovi (ANO) se zúčastnili 
i Miroslava Němcová z ODS (uprostřed) a expředseda TOp 09 Karel Schwarzenberg (v pozadí 
uprostřed). protest byl jednou z řady akcí, které se uskutečnily při příležitosti výročí komunistic-
kého převratu v únoru 1948, kdy převzala po vládní krizi moc komunistická strana.

VýrOČí úNOrA 1948
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Adéla Čabanová

Dva čeští cestovatelé 
se nakazili virem zika. Testy 
potvrdily virus u 58letého 
muže, který pobýval na os-
trově Martinik, a 49leté 
ženy, jež se vrátila z Domi-
nikánské republiky. Žena 
není těhotná, nákaza tedy 
nebyla riziková. Oba naka-
žení vykazovali chřipkové 
příznaky a měli vyrážku, 
pobývají v domácím léčení 
a celkově jsou v dobrém 
stavu. 

Virus zika patrně způso-
buje poškození plodu. Podle 
ministra zdravotnictví 
Svatopluka Němečka by 
lidé měli cesty do Latin-
ské Ameriky a Karibiku, 
kde se virus šíří, pečlivě 
promýšlet. „Především ženy 
ve fertilním věku a jejich 
partneři by měli zvážit, zda 
jim to riziko stojí za to,“ 
uvedl Němeček.

Šíření nemoci v České re-
publice podle ministerstva 
zdravotnictví nehrozí. Na-
kaženému muži lékaři do-
poručili důslednou ochranu 
při pohlavním styku, virus 

Zika dorazila. češi 
jsou v pořádku Brabec ustoupil  

radám národních parků
Ministr životního prostře-
dí Richard Brabec (ANO) 
slíbil ústupky, aby zvýšil 
šance novely o národních 
parcích při projednávání 
v parlamentu. Orgány 
ochrany přírody se mají 
dál o zásadních věcech 
„dohodnout“ s radou 
národního parku, ne je s ní 
„projednat“. Novely, jež 
má dát národním parkům 
jasná pravidla, se obá-
vají někteří podnikatelé 
a obce. /ač/

Vitásková nespadá  
pod služební zákon 
Legislativní rada vlády 
se jednomyslně shodla 
na tom, že služební zákon 
se na předsedkyni Ener-
getického regulačního 
úřadu Alenu Vitáskovou 
nevztahuje. Stanovisko 
rady si vyžádal kabinet. 
Pokud se s ním ztotožní, 
Vitásková podle šéfa rady 
Jiřího Dientbiera (ČSSD) 
nebude muset k 1. březnu 
opustit funkci šéfové ERÚ 
navzdory tomu, že byla 
nepravomocně odsouzena.
/čtk/

Krátce

se může přenášet sperma-
tem. Světová zdravotnická 
organizace počátkem února 
vyzvala Evropu, aby se při-
pravila na příchod ziky 
na jaře a v létě, kdy jsou 
podmínky pro přenášející 
komáry příznivější. 
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Město versus Škodovka. Když 
radnice naštve svou fabriku

Jaroslav Matějka

Vše způsobilo zvýšení daně 
z nemovitosti, o kterém roz-
hodli zastupitelé města loni 
na podzim. „Město tu daň 
zvýšilo až o sto procent. To 
ale teď odnesou jen obyčejní 
lidé ve městě. Mladobole-
slaváci. Třeba já kvůli tomu 
budu muset zdražit své 
služby,“ řekl Norbert Ráček. 
Sedmašedesátiletý čilý 

důchodce provozuje v Ptácké 
ulici nedaleko řeky Jizery už 
jedenáct let se svým synem 
malý pneuservis. Mají jedno-
ho zaměstnance. 

„Už teď je to vyloženě 
o přežití. Skoro nic z toho 
nemám. Maximálně vezmu 
manželku a vnučku jednou 
za rok na dovolenou k moři. 
To si už ale asi nebudu moct 
dovolit.“ Na chvíli se odmlčel 
a pak jen na prázdném par-

kovišti rezignovaně rozhodil 
rukama: „Nerad bych skon-
čil. Ale jestli mě to položí, tak 
co s tím nadělám...“

Podnikatelé se bouří
Svár se rozhořel loni na pod-
zim. Tehdy zastupitelé téměř 
čtyřicetitisícového okres-
ního města Mladé Boleslavi 
schválili výrazné zvýšení 
daně z nemovitosti. Aniž to 
veřejně projednali, bryskně 
rozhodli. Lidé si tak už letos 
připlatí několik set korun 
(plus 14 procent), podnikatelé 
tisíce až desetitisíce (plus 30 
procent) a Škoda Auto 44 mi-
lionů (plus 100 procent). 

Zatímco obyvatelé města 
jsou poměrně klidní – mnozí 
snad ani netuší, že se k ně-
čemu takovému schyluje, 
a v dubnu budou překvapeni 
složenkami – představitelé 
automobilky od první chvíle 

protestovali. A stejně tak 
i představenstvo okresní 
hospodářské komory.

„O navýšení koeficitentu 
ze dvou na čtyři jsem se 
dozvěděl den před jednáním 
zastupitelstva. Okamžitě 
jsem žádal zástupce vední 
radnice, ať bod týkající se 
zvýšení daní stáhnou z pro-
gramu. Upozornil jsem je, že 
je potřeba předem toto na-
výšení projednat minimálně 
se Škodou Auto a pokud tak 
neučiní a domnívají se, že to 
firmy přejdou bez odezvy, 
tak se mýlí,“ řekl zástupce 
okresní hospodářské komory 
Jaroslav Čupík. 

dotčený gigant  
Také automobilka se o zdvoj-
násobení daně z nemovitosti 
dozvěděla na poslední chvíli, 
podle jejích představitelů 
dva dny před rozhodnutím. 

Město i firma si přitom vždy 
zakládaly na dobré vzájemné 
spolupráci.

Náhlé rozhodnutí zastu-
pitelů Škodu Auto zaskočilo. 
Už měla uzavřený plán na 
rok 2016 a najednou musela 
někde najít 45 milionů. „Ta-
kový zásadní krok – zved-
nout někomu daň na dvojná-
sobek, aniž by o tom dotyčný 
věděl – nám přišel nefér. Jako 
nekorektní jednání. Město, 
zejména ústy pana primáto-
ra, říkalo: Přece se nebudeme 
bavit s daňovými poplatní-
ky nebo dělat referendum 
o dani. My jsme ale oponova-
li, že v mnoha demokraciích 
to tak probíhá. Probíhá to 
tak nejen na národní, ale 
i komunální úrovni. Debatuje 
se o tom,“ řekl šéf vnějších 
vztahů Škody Auto Michal 
Kadera. A odmítá, že je ta 
cifra zanedbatelná. Firma 

n Sochy na mladoboleslavském 
Staroměstském náměstí zírají do 
prázdna. Nikde nikdo. Počasí je pod psa, 
prší, únorový chlad zalézá pod kůži. 
A stejně takové jsou i současné vztahy 
mezi radnicí města, automobilkou 
a místními podnikateli.
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v Česku nabírá nové lidi, in-
vestuje do nových technolo-
gií, výzkumu, vývoje, zvyšuje 
kapacity.

„Město Mladá Boleslav má 
rozpočet blížící se miliardě 
korun. To znamená na jeho 
velikost obrovský rozpo-
čet. V podstatě je to jedno. 
Patří k nejbohatším městům 
v České republice. A celkový 
výtěžek daně, po zvýšení 
koeficientu, je něco přes 
padesát milionů. To je pět 
procent jejich rozpočtu. Tak-
že naše logická otázka zněla: 
rozumíme, pro rozvoj města 
děláte hodně, vzkvétá a je to 
na něm vidět. 
Je tomu také 
díky tomu, 
že Škoda 
Auto vytváří 
dlouhodobě 
pracovní mís-
ta, významně 
posiluje kupní 
sílu, angažuje 
se v mnoha 
projektech. 
Ale nedalo se 
pět procent 
rozpočtu dohledat úspo-
rami? Řešit jinak?“ ptá se 
Kadera.

V reakci na krok radni-
ce už Škodovka nicméně 
přestala podporovat místní 
divadlo, na které přispíva-
la milionem korun ročně. 
A zvažuje další tahy. Možná 
omezí podporu místního 
fotbalu a hokeje. Ty sponzo-
ruje každou sezonu částkou 
téměř sto milionů.

Přesvědčení radní
Na radnici si ale za svým 
rozhodnutím stojí. Argu-
mentují, že v současnosti ani 
jinou možnost, jak vylepšit 

rozpočet města, nemají. Výše 
daně z nemovitosti je jediná, 
kterou mohou ovlivňovat. 
„Chceme, aby se město dále 
rozvíjelo. A nechceme se za-
dlužovat, brát úvěry. Bohužel 
rozpočtové určení daní, které 
je nastaveno zákony, města 
jako Mladá Boleslav výrazně 
znevýhodňuje. Přestože se 
u nás odehrává velký podíl 
HDP celého státu, dostáváme 
stejně jako města, kde je ku-
příkladu málo průmyslu.“ 

Loni činily příjmy města 
z daně z nemovitosti zhruba 
90 milionů, letos očekávají 
přes 140 milionů. Pro hlaso-

vali všichni 
koaliční 
představitelé, 
23 z celko-
vého počtu 
33 zastupitelů. 
Vládnoucí 
koalici přitom 
tvoří vesměs 
pravicové 
strany – ODS 
spolu s TOP 
09, Volbou 
pro Mladou 

Boleslav a ANO. Paradoxně 
proti byli představitelé stran 
levicově zaměřených stran.

„Naším cílem bylo, aby-
chom vybrali více peněz 
od subjektů, které zatěžují 
město nejvíce. Tedy nejen 
od Škodovky, ale i od firem, 
které podnikají v dopravě, 
energetice, tedy v oborech, 
které jsou pro město a pro 
životní prostředí nejvíce 
zatěžující,“ řekl náměstek 
primátora Michal Kopal.   

Přetahovaná
V emotivních debatách 
o dani z nemovitosti vystou-
pily na povrch i leckteré 

Svár se rozhořel 
loni na podzim. 
Tehdy zastupitelé 
Mladé Boleslavi 
schválili výrazné 
zvýšení daně 
z nemovitosti.
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dosud nevyřčené názory, 
ústrky či křivdy. Na obou 
stranách.

Na radnici si stěžují na 
znečištěné ovzduší, zahl-
cenou dopravu, nedostatek 
parkovacích míst, která 
zabírají lidé dojíždějící do 
automobilky z Polska a ze 
Slovenska. Na bezdomov-
ce, kteří prý pracovali ve 
Škodovce, a když skončili, 
zůstali na ulici a město se 
o ně musí postarat. Nebo na 
pendlery z automobilky, kte-
ří bydlí v pronajatých bytech 
třeba po deseti a neplatí za 
svoz odpadků. Zkrátka radní 
si myslí, že běžní obyvatelé 
města na fabriku doplá-
cejí. A to přitom ne každý 
zaměstnanec Škodovky ve 
městě žije.

Vedení automobilky se cítí 
dotčeno. „Máme interní stra-
tegii pro životní prostředí, 
snižujeme emise veškerých 
emitentů o pětadvacet třicet 
procent, energetickou nároč-
nost. Úspory a ekologičnost 
závodu jsou natolik veliké, 
že absolutně nemají obdobu 
ve střední Evropě…“ říká 
Kadera a vypočítává další 
zásluhy firmy: co všech-
no pro město vyjednala, 
kolik stamilionů do města 
proudí jen kvůli přítomnosti 
automobilky od státu, jak 
pozdvihla školství v Mladé 
Boleslavi, na kolik projektů 
ve městě přispěla…

Radnice ovšem argu-
mentuje, že to byly stejně 
jen projekty, které Škoda 
Auto potřebovala. A kdyby 
ve městě nebyla, nebylo by 
jich potřeba. Jako třeba nyní 
plánované rozšíření třídy 
Klementa ze dvou pruhů na 
čtyři. Či výstavba severový-
chodní tangenty.

vyřeší to výbor
Obě strany vrší desítky pro 
a proti a každá má svou 
pravdu. Přitom jsou odsou-
zeni ke spolupráci. Město 
s automobilkou proto ustavi-
lo výbor, který by měl otázku 
daně z nemovitosti řešit. 
Dosud se ale nesešel. Místní 
podnikatele jsou připraveni 
podpořit město. Chápou jeho 
potřeby, jsou ochotni jednat, 
že by vyšší daň mohla platit 
nějakou dobu. Jinak ale mají 
jasno. „Musí se to vyřešit. 
Požadujeme návrat ke stavu 
z roku 2015. Není možné žít 
v takovém napětí, jaké tady 
dnes panuje. Mezi podnika-
teli, Škodovkou a městem,“ 
řekl Čupík.

Autor je spolupracovník redakce

Štědrá 
autoMobilKa. 

Škoda Auto 
přispěla  na 

obnovu bývalého 
piaristického 
kláštera z 18. 

století a na 
výstavbu 

moderního areálu 
vysoké školy.

peníze navíc. Vyšší výnos z daně z nemovitostí použijeme i na 
výstavbu domova pro seniory za sto milionů, říká náměstek primá-
tora Michal Kopal.

podniKatel v úzKých. Majitel pneuservisu Norbert Ráček se 
bojí, že bude muset skončit. „Už teď máme velké potíže.“
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n Investici, která 
umožní zachovat 
stovky pracovních 
míst, podpoří Slo-
vensko poskytnutím 
pobídek.

Skupina Agrofert ministra 
financí Andreje Babiše se 
pustila do největší investice 
koncernu. Ve své slovenské 
chemičce Duslo zahájila 
výstavbu nové jednotky na 
výrobu čpavku. Investuje do 
ní 310 milionů eur, v pře-
počtu 8,4 miliardy korun. 
Se zahájením výroby firma 
počítá na začátku roku 2018. 
Investici podniku podpoří 

Slovensko poskytnutím 
pobídek.

„Výstavba jednotky zařadí 
náš závod mezi evropskou 
technologickou špičku v che-
mickém průmyslu, která 
bude natolik konkurence-
schopná, že její přínos dlou-
hodobě pocítí i slovenské 
hospodářství,“ řekl generální 
ředitel chemičky Petr Bláha.

Nová výrobní jednotka s ná-
zvem Čpavek 4 dosáhne po 
uvedení do provozu kapacity 
1600 tun čpavku denně. Po-
kryje tak stávající a plánované 
potřeby společnosti. Inves-
tice zvýší výrobní kapacitu 
továrny při snížení nákladů 
na zemní plyn, který podnik 
využívá při výrobě. Firma, 

která se na celkové spotřebě 
plynu na Slovensku podílí 
téměř desetinou, tak ušetří 
desítky milionů eur ročně.

Projekt umožní zachovat 
nejméně 1800 pracovních 
míst přímo v chemickém 
závodě a další stovky míst 
ve společnostech, které jsou 
navázány na jeho aktivity.

Pro rozhodnutí, zda in-
vestici umístit na Slovensku, 
bylo zásadní rozhodnutí slo-
venských úřadů. Ty podniku 
schválily pobídky v podobě 
daňové úlevy 58 milionů eur. 
Duslo je začne uplatňovat po 
náběhu výroby v nové jed-
notce. Námitky proti poskyt-
nutí pobídek firmě neměla 
ani Evropská komise. /čtk/

Agrofert investuje do výroby 
čpavku na slovensku

n Energetický a prů-
myslový holding 
chtějí opustit inves-
toři z okruhu inves-
tiční skupiny J&T. 
Kvůli jejich vyplacení 
prodá holding podíl 
ve svém hlavním 
byznyse.

Jan Stuchlík

Další ze zakladatelů Ener-
getického a průmyslového 
holdingu je na odchodu. Po 
skupině PPF teď chtějí svůj 
podíl prodat private equity 
struktury 
akcionářů 
J&T Banky, 
které ve spo-
lečnosti drží 
26 procent 
akcií. Peníze 
na vyplacení 
jejich podílu 
získá EPH 
prodejem 
minoritního 
podílu v nově 
založené 
dceři EP Infrastructure. 
Buď podíl nabídne na bur-
ze, nebo najde strategické-
ho partnera. Mateřský hol-
ding EPH pak budou půl 
na půl vlastnit zbylí dva 
akcionáři Daniel Křetínský 
a Patrik Tkáč, kteří budou 
mít v EP Infrastructure 
dál také manažerskou 
kontrolu.

„Transakce se uskuteční 
jen za předpokladu, že 
hodnota podílu v EP Infra-
structure se potká s oče-
káváním akcionářů EPH. 
Motivací pro odchod pri-
vate equity struktur z EPH 
je skutečnost, že velikost 
a hodnota EPH výrazně 

vzrostla a tito akcionáři 
zvažují investice do jiných 
oblastí,“ vysvětluje mluvčí 
holdingu Daniel Častvaj.

Vytvoření EP Infra-
structure oznámil holding 
loni v říjnu. Vyčlení do 
něho svá infrastrukturní 
aktiva jako třeba plynáren-
ský byznys na Slovensku. 
Z hlediska aktiv a hos-
podaření bude v nové 
společnosti klíčová část 
celého EPH. Provozní zisk 
(EBITDA) tohoto subhol-
dingu činil v loňském prv-
ním pololetí 741 milionů 
eur. Stejný ukazatel celého 
EPH byl 832 milionů eur. 
Na tržbách EPH se aktiva 

EP Infra-
structure 
podílela 
z 80 procent.

V podstatě 
se opaku-
je scénář 
odchodu 
skupiny Pe-
tra Kellnera 
z EPH. Hlav-
ní rozdíl je 
v tom, že na 
jeho vyplace-

ní si holding peníze půjčil. 
Tentokrát už musí část 
aktiv prodat. Vykoupené 
akcie pak firma buď zruší, 
nebo si je Křetínský s Tká-
čem mezi sebou rozdělí 
rovným dílem. 

„Vznikem veřejně 
obchodovatelné entity 
nebo vstupem globálních 
infrastrukturních a penzij-
ních fondů EPH ještě více 
posílí v procesu budování 
celoevropské energetické 
skupiny,“ dodává Častvaj. 
Výhodu by mohl díky síle 
partnerů získat například 
při vyjednávání o ceně 
financování budoucích 
akvizic.

Křetínský  
s Tkáčem 
chystají 
převzetí EPH

Na vyplacení 
Petra Kellnera si 
holding peníze 
půjčil. Tentokrát 
už musí část 
svých aktiv 
prodat.

KuPEc si PočKá. Výroba Feratu 2 je ze 70 procent ruční práce, případný zájemce si tedy na ni 
počká devět měsíců.

Tým českých vývojářů 
a konstruktérů vytvořil 
supermotorku Ferat 2. Stroj 
bude stát přes dva miliony 
korun bez DPH a vznikne jen 
v limitované edici 25 kusů. 
Vyrábět se bude z větší části 
ručně. „Hlavní inspiraci pro 
celý projekt jsme našli ve 
filmu Upír z Feratu předního 
českého režiséra Juraje Herze 
a držitele Oscara pana Theo-
dora Pištěka. Příběh auta, 

které je ve všech směrech ab-
solutně odlišné, má extrava-
gantní design a konkurenci 
deklasuje v každém závodě, 
byl fascinující. Auto, co jezdí 
na krev. Auto, co vyvolává 
v pilotovi závislost,“ uvedl 
při představení stroje projek-
tový manažer Ondřej Hrůza.

Motocykl je určen pro 
25 vybraných motocyklo-
vých nadšenců a sběratelů. 
Ferat 2 vznikal více než rok, 

váží 169 kilogramů a má vý-
kon 169 koní. Design je dílem 
Romana Šimčíka, který pra-
coval pro Škodu Auto a nyní 
se věnuje hlavně designérské 
práci pro Porsche a AMG.

Malosériovou výrobou 
exkluzivních motocyklů 
se v Česku zabývá také 
například společnost FPOS, 
která v roce 2011 představila 
svůj šestiválec o objemu 
2500 ccm Midalu. /čtk/

češi vytvořili motorku  
za dva miliony
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Pražské kanceláře developerské společnosti CTP se na začátku dubna přesunou do administrativní 
části zánovního projektu Quadrio realitního magnáta Radovana Vítka. CTP v metropoli dosud využívala 
kancelářské prostory v Pařížské ulici. Oficiálně však developer sídlí v Humpolci. Tedy v jednom ze svých 
historicky prvních postavených areálů.

Plány. Čes-
kou pobočku 
T-Mobilu čeká 
také harmoni-
zace se sloven-
ským Slovak 
Telecomem, 
který nově řídí 
rovněž Milan 
Vašina.

n Realitní skupině 
CTP se minulý rok 
podařilo dál zvýšit 
výnosy z pronájmů, 
které se v přepočtu 
dostaly přes čtyři 
miliardy korun. Firma 
současně expanduje 
v cizině. 

Daniel Novák

Majitel slovenských hal 
automobilky Peugeot 
i budoucího závodu Jaguar 
Land Rover společnost CTP 
má za sebou další úspěšný 
rok. Firma, která je v Česku 
největším vlastníkem skladů 
a průmyslových areálů, zvý-
šila tržby na více než 150 mi-
lionů eur. To je meziročně 
zhruba o deset milionů více, 
vyplývá z předběžných úda-
jů developera. 

„Růstu našich příjmů 
z nájemného i pronajímatel-
né plochy jsme z velké části 
dosáhli díky expanzi našich 
dlouhodobých klientů,“ uve-
dl ve firemním zpravodaji 

největší developer posiluje
finanční ředitel CTP Radek 
Zeman.  

Celková hodnota aktiv 
CTP se vyšplhala na 2,66 mi-
liardy eur. Dluh společnosti 
se mírně zvýšil na 54 pro-
cent z hodnoty aktiv. 

Hlavní část byznysu má 
CTP v Česku. Firma je však 
aktivní rovněž na Slovensku, 
v Maďarsku a od loňského 
roku také v Rumunsku a na 
Ukrajině. Expanzi podporu-
je situace na trhu.

„Díky silným základům 
a stále atraktivnější inves-
tiční atmosféře bude střední 
Evropa nadále hrát roli v ex-
panzivních plánech velkých 
nadnárodních společností, 
a to hlavně z automobilové-
ho a internetového sektoru,“ 
sdělil spolumajitel a gene-
rální ředitel CTP Remon 
Vos. 

Developerský kolos 
v posledních dvou letech 
obletovali zájemci. Vážným 
uchazečem byla hlavně aus-
tralská investiční skupina 
Macquarie. Obchod, který 
by byl historicky největší 
realitní transakcí v Česku, se 
však dosud neuskutečnil.

cTP přesune kanceláře k Vítkovi

T-Mobile zvýšil tržby 
Integrace T-Mobilu s provo-
zovateli pevných sítí GTS  
a T-Systems pomohla 
loňským výsledkům tele-
komunikační firmy. Společ-
nost v Česku zvýšila tržby 
o 12,5 procenta na 27,1 mili-
ardy korun a provozní zisk 
jí vzrostl o devět procent 
na 11 miliard korun. Příjmy 
z mobilních služeb ale klesly 
o čtyři procenta na 18,2 mi-
liardy. 
„Rok 2015 byl rokem vývoje 
a změny. Dokončili jsme 
proces integrace a zaměřili 
se na rychlá data zejména 
prostřednictvím LTE a záro-
veň jsme se snažili přesvěd-
čit firemní zákazníky o tom, 
že jsme schopni vyhovět 
všem jejich komunikačním 
potřebám,“ uvedl gene-
rální ředitel Milan Vašina. 
Dodal, že i když mobilní 
trh zaznamenal celoroční 
pokles, v posledním čtvrtletí 
se začala projevovat jeho 
stabilizace. /čtk/

Arriva spouští  
linku do Benešova
Společnost Arriva zveřejnila 
podrobnosti ke své nové 
lince Praha–Benešov, která 
začne fungovat v pondělí. 
Motorový vlak Arrivy bude 
veden jako spěšný, na trasu 
vyjede každé dvě hodiny 
a zastaví pouze šestkrát: 
ve Vršovicích, Strašnicích, 
Hostivaři, Mnichovicích, 
Senohrabech a Čerča-
nech. Celou trasu urazí za 
51 minut, o 12 minut rychleji 
než osobák Českých drah 
a 11 minut pomaleji než 
rychlík. Více E15.cz

Papcel získal úvěr  
na dodávku do Ruska
Strojírenská firma Papcel 
získala od České exportní 
banky odběratelský úvěr na 
dodávku papírenského stroje 
za více než miliardu korun do 
Ruska. Projekt bude pojištěn 
u exportní úvěrové pojišťov-
ny EGAP a začne ještě letos.

Zájem o biopotraviny 
dále roste
Na konci loňského roku 
bylo v Česku 543 výrobců 
biopotravin, meziročně 
o 7,3 procenta více. Při-
bližně 40 procent výrobců 
biopotravin byli farmáři. 
Celkem je zhruba 4100 re-
gistrovaných zemědělců, 
kteří pracují v šetrnějším 
ekologickém režimu. Každá 
dvacátá ekofarma zpracová-
vá své produkty v biokvalitě 
přímo na farmě.

Děčínskému Armexu 
pomohla akvizice Dracaru
Děčínský Armex Oil, třetí 
největší dodavatel ropných 
produktů v Česku, loni mezi-
ročně zvýšil tržby o čtvrtinu 
na 17 miliard korun. Firmě 
vzrostl objem prodaných po-
honných hmot o polovinu na 
717 milionů litrů. Za výsled-
kem stojí akvizice Dracaru 
a dlouhodobý pokles cen 
pohonných hmot.  /čtk/

Krátce
Fo

to
 p

ro
fim

ed
ia

.c
z

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/arriva-spousti-linku-do-benesova-ceny-budou-o-neco-nizsi-nez-u-cd-1274365


| 8 | trhy & světová ekonomika

n Milánská burza cenných papírů se s čínskou 
Šanghají přetahuje o smutný primát největší-
ho letošního akciového propadáku.

italskou burzu letos 
stihl masivní výprodej

Lahrs končí v čele  
firmy Hugo Boss
Z čela německého výrobce 
luxusních módních doplň-
ků Hugo Boss odstupuje po 
osmi letech generální ře-
ditel Claus-Dietrich Lahrs. 
Akcie firmy v tomto týdnu 
klesly na pětileté minimum 
v reakci na zhoršení firem-
ního výhledu tvorby zisku 
i tržeb.   

Inflace v eurozóně  
mírně stoupla 
Meziroční míra inflace 
v eurozóně v lednu vzrostla 
na 0,3 procenta z prosin-
cové úrovně 0,2 procenta. 
Spotřebitelské ceny se proti 

předešlému měsíci snížily 
o 1,4 procenta. Takzvaná 
jádrová inflace bez zahr-
nutí cen energií a nezpra-
covaných potravin stoupla 
na rovné jedno procento. 
V prosinci byl tento ukaza-
tel na 0,9 procenta. 

Šéf NWR si loni polepšil

Muž číslo jedna v NWR 
Gareth Penny loni podle 
výroční zprávy společnosti 
v základu vydělal 12 milio-
nů korun, oproti roku 2014 
si polepšil o více než milion. 
Ztráta NWR se přitom zde-
setinásobila na šest miliard. 
Firma vysvětluje růst platu 
vývojem měnových kurzů.  
/buk, čtk/  více e15.cz

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,686

Čína 1 3,755

Dánsko 1 3,625

EMU 1 27,050

Chorvatsko 1 3,549

Japonsko 100 21,813

Kanada 1 18,004

Maďarsko 100 8,701

Norsko 1 2,835

Polsko 1 6,205

Rusko 100 32,211

Švédsko 1 2,884

Švýcarsko 1 24,740

Turecko 1 8,386

USA 1 24,526

Velká Británie 1 34,273

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 25. 2. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 58,65 5,30

ČEZ 366,00 0,52

Erste Bank 665,90 2,04

Fortuna 96,90 -0,41

Kofola 465,00 0,00

KB 4705,00 0,15

NWR 0,08 0,00

O2 CR 254,50 4,30

Pegas 730,50 1,88

Philip Mor. ČR 13 169,00 -0,42

PLG 213,00 -2,38

TMR 631,60 0,00

Unipetrol 165,95 0,21

VIG 562,30 0,77

Celkový objem (v tisících korun) 370 791,03

Akcie na pražské burze 25. 2. 2016 

Vývoj milánského 
akciového indexu FTSE MIB

 Pramen reuters

01/2016 02/2016

25. 2. 2016
17 104,54

2500

2000

1500

30. 12. 2015
21 418,37

z finančního sektoru,“ uvádí 
portfolio manažer Consequ 
Vojtěch Železný. 

Právě italské banky totiž 
více než ve zbytku Evropy 
trpí prudce se zhoršující 
kvalitou svých úvěrových 

portfolií. „Objem nespláce-
ných půjček se pohybuje ko-
lem 16 procent, což odpovídá 
zhruba trojnásobku úrovně 
ve Španělsku nebo Francii,“ 
uvádí analytik České spoři-
telny Martin Krajhanzl. Na 
akciích italských finančních 
institucí se zároveň tvrdě od-
razila politika levných peněz 
Evropské centrální banky. 

„Italské banky a pojišťov-
ny byly nejvíce zasaženy 
propadem na světových 
akciových trzích, jelikož in-
vestoři očekávali další snižo-
vání úrokových sazeb ECB,“ 
dodává Železný. Smutnou 
ikonou propadu se přitom 
stala Banca Monte dei Paschi 
di Siena, nejstarší fungující 
banka na světě, jejíž akcie 
od Nového roku ztratily více 
než polovinu hodnoty.

Dílo italské burzovní zká-
zy letos dokonaly energetic-
ké tituly. Ty totiž tvoří dru-
hou největší váhu italského 
parketu. Sektor přitom letos 
trpí pokračujícím kolapsem 
cen na komoditních trzích.

totální ztráta důvěry. 
V lednu zaplavili ulice Říma 
drobní střadatelé nespokojení 
s vládním řešením oddlužení 
části italského bankovnictví.
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Jaroslav Bukovský

Italské akcie letos počí-
tají ztráty. Ty dosahují 
už dvaceti procent. Krok 
s Milánem drží jen burza 
v Šanghaji, jejíž index od 
začátku roku ztratil více 

než 22 procent. V rámci 
Evropy nemá Itálie v akcio-
vých ztrátách ani vzdálenou 
konkurenci. Ačkoli leto-
šek na starém kontinentu 
nepřeje žádnému z trhů, 
Itálie padá dvakrát rychleji 
než ostatní země. Investoři 

prý římské vládě a italským 
finančníkům vystavili účet 
za chronickou neschopnost 
řešit dlouhodobé problémy.

„Kromě vysokého dluhu, 
pomalého růstu a neochoty 
k zásadním reformám, které 
by země na Apeninském 
poloostrově potřebovala jako 
pancetta sůl, hraje zásadní 
roli i složení indexu. Téměř 
dvě pětiny indexu jsou 
totiž tvořeny společnostmi 

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/nwr-prodelala-sest-miliard-zakladni-plat-reditele-presto-stoupl-o-milion-1274283


Světové ropné velmoci 
začaly masově dotovat 
své rozpočtové schodky 
výprodejem akcií. Podle re-
spektovaného výzkumného 
institutu Sovereign Wealth 
Fund (SWFI), který se 
zabývá analýzou veřejných 
financí jednotlivých států, 
se jen kvarteto zemí čítající 
Saúdskou Arábii, Rusko, 
Norsko a Katar 
zbavilo akcií za 
bezmála čtvrt 
bilionu dolarů. 

Technicky 
se o pro-
dej starají 
takzvané 
suverénní 
fondy, tedy ba-
líky petrodolarů 
naspořené za éry 
vysokých cen ropy. 
V období dostatku je země ve 
velkém využívaly ke spekula-
cím na burzách, nyní se hodí 
jako záplata zvětšujících se 
fiskálních děr. 

Podle odhadů institutu 
letos prodeje akcií suverén-
ních fondů ještě podstatně 
zesílí. „Pokud ceny ropy 
v letošním roce setrvají na 
úrovních mezi třiceti a čtyři-
ceti dolary za barel, prodejní 
aktivita fondů oproti loňsku 
podstatně vzroste,“ uvádí 

únorová studie institutu. 
Čtyřka ropných velmocí 
by prý mohla rozprodat 
akcie za bezmála půl bilionu 
dolarů. 

Cena ropy za poslední rok 
a půl propadla na méně než 
třetinu, v rozpočtech hlav-
ních ropných vývozců tak 
zeje stále větší díra. Kvůli po-

litické citlivosti zvyšování 
daní nebo snižování 

výdajů tak země 
sáhly na rezervy. 

Podle studie 
SWFI zmí-
něný kvartet 
dokázal za po-
sledních 15 let 
z prodeje ropy 

uspořit kolem 
šesti bilionů 

dolarů. Peníze pak 
tyto země investovaly 

nejen na světových burzách, 
ale i do prestižních nemovi-
tostí. 

„Éra bezmezného přílivu 
petrodolarů ale nadlou-
ho skončila,“ píše zpráva. 
Nejvíce prý svůj ropný fond 
využívalo Rusko, a to už 
v minulosti pro své velké 
investiční projekty, ale i na 
úlevy a bonusy pro za-
hraniční investice lákající 
světové firmy do země. /buk/  
 více e15.cz

INFOLINKA ZDARMA
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Hledáte výhodnější elektřinu a plyn
pro váš domov?

S Europe Easy Energy získáte mnohem víc

dlouhodobě nejvýhodnější ceny

smlouvu na dobu neurčitou

asistenční službu pro vaši domácnost ZDARMA

online správu zákaznického účtu

Energie
Efektivně
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Bayer

Německá farmaceutická 
firma měla ve čtvrtém čtvrtletí 
loňského roku zisk EBITDA 
ve výši 1,9 miliardy eur. Proti 
témuž období roku 2014 jde 
o čtyřprocentní nárůst. Údaj však 
zůstal za očekáváním analytiků 
a akcie zareagovaly oslabením 
na nejnižší úroveň za půl roku.

aB inBev

Zisk EBITDA největší světové 
pivovarské skupiny ve čtvrtém 
čtvrtletí 2015 stoupl meziročně 
o 6,6 procenta na 4,3 miliardy 
dolarů. Tržby se snížily o deset 
procent na 10,7 miliardy dolarů. 
Vedení přesto navrhlo zvýšit 
dividendu na 3,60 eura na akcii 
z dosavadních tří eur. /tre, čtk/

Výsledky

Akcie  
za zhruba

500 
miliard
dolarů by letos mohla 

prodat čtveřice  
vývozců ropy. 
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Tchajwanský výrobce elek-
troniky Foxconn se chystá 
převzít ztrátovou japonskou 
firmu Sharp. Transakce po- 
dle médií představuje největ-
ší zahraniční akvizici v tra-
dičně izolovaném japonském 
technologickém sektoru. 
Foxconn ale oznámil, že 
podpis konečné dohody za-
tím odkládá, protože Sharp 
předložil nové podmínky, 
které je třeba vyjasnit.

Podle zdrojů agentury Reu-
ters by investice Foxconnu 
do japonské firmy měla pře-
sáhnout 5,8 miliardy dolarů. 
Foxconn původně nabízel asi 
5,3 miliardy dolarů, nabídku 
ale posléze zvýšil. Sharp vče-

Převzetí sharpu Foxconnem drhne

ropné velmoci látají 
díry v rozpočtech 
prodejem akcií

ra uvedl, že Foxconnu prodá 
nové akcie v hodnotě zhruba 
4,4 miliardy dolarů. Tchaj- 
wanská firma ale posléze 

uvedla, že Sharp poslal jejímu 
vedení ve středu ráno „nový 
klíčový dokument“, jehož 
obsah je třeba vyjasnit.

Foxconn by měl mít v ja-
ponském výrobci podíl  
65,9 procenta, a to právě díky 
nákupu nových akcií Sharpu. 
Firma je získá v ceně 118 jenů 
za kus, což je o 32 procent 
méně, než činila středeční 
závěrečná cena akcií na 
burze v Tokiu. Akcie Sharpu 
se po oznámení transakce 
vydaly prudce dolů a odepi-
sovaly až 20 procent. Inves-
toři se obávají, že chystané 
kroky naředí kapitál víc, než 
se čekalo.

Sharp se dostal do potíží 
kvůli ostré konkurenci v Asii. 
Masivně investoval do výro-
by obrazovek LCD, investice 
se však nevrátily.  /čtk/

http://zpravy.e15.cz/zahranicni/ekonomika/ropne-velmoci-se-zbavuji-akcii-lataji-tim-diry-v-rozpoctech-1274344
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n Ozbrojené skupiny 
zapojené do bojů  
v Sýrii musí do dneš-
ního poledne potvrdit 
složení zbraní.

Marian Hronek

Úderem syrské půlnoci 
(dnes ve 23.00 SEČ) má 
v zemi začít platit částečný 
klid zbraní. Bojující strany 
musejí do dnešního poledne 
potvrdit svůj souhlas s ukon-
čením bojů, v opačném 
případě budou čelit útokům 
západní koalice, Ruska 
a syrské armády. Z příměří 

jsou také vyloučeny teroris-
tické skupiny jako Islámský 
stát nebo Džabhat an-Nusrá. 
Na podmínkách příměří se 
dohodly tento týden Spojené 
státy a Rusko.

Zatím se ale znesvářené 
skupiny pokoušejí využít 
zbývající čas a bojují, seč 
mohou. Například město 
Chanásir, kterého se v úterý 
zmocnili bojovníci IS, 
včera znovu dobyla syrská 
armáda s leteckou podporou 
Rusů.

Ruský prezident Vla-
dimir Putin tento týden 
v souvislosti s příměřím 
vyvíjel horečnou aktivitu. 
Obvolával světové vůdce, 

vedle Baracka Obamy mluvil 
například s lídry Íránu, 
Izraele a Saúdské Arábie. 
Otevřel také koordinační 
centrum, kde mohou 
zúčastněné strany 
nahlásit případ-
ná porušení 
příměří. Putin 
oznámil, že už 
získal ujištění 
některých 
skupin o do-
držení klidu 
zbraní. Syrské 
opoziční síly jsou 
ale spíše skeptické. 
Obávají se, že pod záminkou 
boje s islamisty bude ruské 
letectvo útočit i na ně.  

Také Západ na Putinovo 
úsilí pohlíží s jistou nedů-
věrou. Například britská 

vláda Rusy podezírá, že 
chce využít klidu 

zbraní a upevnit 
postavení syr-

ské armády, jíž 
dodává zbra-
ně i taktické 
rady.

Někteří ex-
perti nicméně 

připouštějí, že 
by úsilí ruského 

prezidenta mohlo 
znamenat svítání na 

lepší časy a přehodnocení 
dosavadní strategie. „To, že 
Putin do příměří vložil svůj 

politický kapitál, působí 
slibně,“ domnívá se britský 
list The Guardian.

O smír v Sýrii se bojuje i na 
jiné frontě. OSN se chystá 
sezvat zástupce válčících 
stran k novému mírovému 
jednání. Zmocněnec OSN 
pro Sýrii Staffan de Mistura 
včera slíbil, že datum schůz-
ky oznámí během dnešního 
dne. Poslední kolo rozhovo-
rů na přelomu ledna a února 
skončilo nezdarem, navíc za 
sebe znesvářené skupiny vy-
slaly prostředníky. Tentokrát 
jsou k jednacímu stolu popr-
vé přizváni i zástupci Íránu, 
Turecka a Saúdské Arábie.
 Sledujte E15.cz

Sýrie má šanci na příměří
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U syrské 
opozice panuje vůči 

ruským snahám spíše

skepse.
Obává se, že ruské útoky 

na islamisty budou 
mířit i na její

bojovníky.  

n Ministři vnitra zemí 
EU se ve snaze posta-
vit hráz teroristům 
dohodli na tvrdší 
ostraze vnější schen-
genské hranice.

S evropskými databázemi 
mají být v budoucnu porov-
návány údaje všech osob, 
které překračují vnější hra-
nici schengenského prostoru 
včetně dat občanů zemí 

EU. Na opatření, které má 
pomoci v boji s terorismem, 
se v Bruselu shodli ministři 
vnitra osmadvacítky.

Cílem navržené změny je 
snazší odhalování takzva-
ných „zahraničních bojovní-
ků“, tedy lidí s unijními pasy, 
kteří se do Evropy vracejí 
poté, co prodělali výcvik v te-
roristických táborech či bo-
jovali v některém krizovém 
regionu. Podle šéfa Europolu 
může být takových osob nyní 
v unii až pět tisíc.

V případě, že by opatření 
mělo výrazný a „neproporč-
ní“ vliv na pozemní, námořní 
či leteckou dopravu, budou 
moci země jen cíleně porov-
návat vytipované občany 
s databázemi jako je databá-
ze ztracených či ukradených 
dokumentů, Schengenský 
informační systém (SIS) či 
systém Europolu.

O podobě návrhu nyní 
bude nizozemské před-
sednictví unie vyjednávat 
s europarlamentem. /čtk/

na hranicích bude přísněji

Spojené státy a Čína se 
dohodly na textu rezoluce 
Rady bezpečnosti OSN, 
která rozšiřuje sankce proti 
KLDR za nedávný jaderný 
test. Hlasování v patnác-
tičlenné radě se očekává 
v příštích dnech.

Pchjongjang odpálil 
jadernou nálož počátkem 
ledna a vysloužil si tvrdou 
kritiku světového společen-
ství včetně Číny a Ruska, 
které považuje za své 

nejbližší spojence. Rezoluce 
odsuzující jaderný test je 
podle diplomatů „obsažná 
a dlouhá“. Washington 
požadoval, aby rezoluce 
blokovala přístup severoko-
rejských plavidel do mezi-
národních přístavů. Žádal 
rovněž, aby severokorejské 
banky neměly možnost vy- 
užívat mezinárodní finanč-
ní systém. Zda Peking tyto 
požadavky přijal, diploma-
tické zdroje neuvádějí. /čtk/

USa a čína dohodly 
sankce vůči KLDr

Australany trápí možná vojenská expanze v regionu

Austrálie zvýší v příštích deseti letech výdaje na obranu 
o téměř 30 miliard australských dolarů (téměř 529 miliard 
korun) na 195 miliard. Reaguje tak na měnící se povahu 
regionální bezpečnosti v západním Tichomoří.

Zpráva OSN: V rozvrácené Libyi bují násilí a bezpráví

Porušování lidských práv v Libyi se v uplynulých dvou 
letech stále zvyšovalo. Řekl to vysoký komisař OSN pro 
lidská práva Zajd Raad Husajn nad zprávou, která zdo-
kumentovala mučení, stínání hlav a další násilí v zemi 
naprostého bezvládí a chaosu.

Řecko odvolalo velvyslankyni z Vídně. Jde o běžence

Řecko včera odvolalo svou velvyslankyni ve Vídni ke kon-
zultacím. Řekové jsou s Rakouskem ve sporu kvůli zpřís-
nění hraničních kontrol pro uprchlíky v zemích, které leží 
na takzvané balkánské trase. /čtk/

Krátcenová roLE. Před lety do provozu uváděná zařízení pro urychlení automatického přechodu schen-
genských vnějších hranic dostanou brzy nové úkoly, jejich význam pro bezpečnost v EU stoupne. 
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Nejemotivnější jsou 
skutečné lidské osudy
n Britský režisér Asif Kapadia se proslavil jako autor strhujících dokumentárních 
portrétů tragických osudů slavných. Senna o pilotovi formule 1 vyhrál dvě sošky 
BAFTA a další ocenění. Amy o zpěvačce Amy Winehouseové sklízí ještě větší 
úspěchy – je i největším favoritem na Oscara za nejlepší dokument. „Žádná cena 
ale nemění nic na tom, že naším cílem bylo ukázat světu, kdo Amy opravdu byla. To 
je hlavní úspěch našeho filmu,“ říká britský režisér.

Iva Přivřelová

 Přitahují vás ikonické 
osobnosti, které zemřely 
mladé?
To je náhoda. Sennu jsem na-
točil, protože miluju sport. 
Film v Anglii uspěl, někdo 
z vydavatelství Universal 
Music ho viděl a kontakto-
val mé producenty s tím, 
jestli bych natočil film o Amy 
Winehouseové. Nebyl jsem 
zrovna její fanoušek. Mám 
doma její desky, ale nikdy 
jsem ji nepotkal ani jsem 
nebyl na jejím koncertě. 
Ovšem žil jsem v Londýně 
a její šílený život, který mi 
nepřipadal v pořádku, se 
odehrával kousek ode mne. 
Tak jsem Universalu řekl, 
že to natočím, pokud mi 
dají vše, co napsala, hudbu 
i slova, a slíbí, že mě nechají 
na pokoji. 

 Jak jste pak pokračoval, 
když jste od nich tento slib 
dostal?
Začal jsem dělat hodně 
rozhovorů s lidmi z jejího 
okolí, protože já její příběh 
neznal. To trvalo tři roky. Ze 
začátku se mnou nikdo ne-
chtěl mluvit. Médiím nikdo 
nevěřil, vzhledem k tomu, 
jak se k Amy novináři cho-
vali, hlavně ke konci jejího 
života. Už jsem myslel, že 
žádný film nebude. Ale když 
jsem se s těmi lidmi potkal, 
viděl jsem, jak je celá ta věc 
trápí. Navrhl jsem jim tedy, 
ať si se mnou promluví bez 
kamery, jen na audiozáznam, 
jeden na jednoho, někde, kde 
se budou cítit bezpečně. Že 
když nebudou chtít být sou-

 Amy je filmem také 
o nás. O tom, jak se 
chováme ke hvězdám 
i k lidem obecně. 
O slávě, rodině, 
lásce, přátelství. 
O všech obyčejných 
problémech, jako 
jsou závislosti, malá 
sebedůvěra, deprese. 

| 12 | pátečNí ROZHOVOR s britským režisérem Asifem kApAdiou

částí filmu, nevadí. Jen ať mi 
řeknou, proč se cítí naštvaně 
nebo provinile. A oni na-
jednou začali mluvit, místo 
pěti minut mluvili několik 
hodin, jako kdyby to pro ně 
byla terapie. Nakonec jsem 
hovořil asi se stovkou lidí. 
Z těchto rozhovorů vzešel 
náš snímek.

 Odmítl s vámi někdo 
mluvit? 
Jediná osoba, kterou jsem 
chtěl potkat, ale nešlo to, byl 
Amyin starší bratr. Jeho otec 
mi řekl, že se mnou mluvit 
nechce. I pro něj to musí být 
ještě bolestné.

 Ve filmu ukazujete 
i řadu dosud nezveřejně-
ných soukromých záběrů 
zpěvačky.
Zpočátku všichni říkali, 
že žádné záběry nevlastní. 
Teprve když mi začali věřit, 
prozradili mi, že mají něja-
kou osobní dokumentaci, 
fotky, videa, vzkazy na te-
lefonu. A dali mi je, protože 
chtěli, abych ukázal pravou 
Amy. Lidé znali její písně, 
ale ne ji, nevěděli, odkud se 
její písně vzaly, jakou bolest 
a problémy zažívala. I ti, kte-
ří z filmu sami nevycházejí 
tak dobře, jsou spokojeni, jak 
je tam Amy zobrazena. Lidé 
měli rádi její hudbu, ale ne 
nutně i ji. Po filmu myslím 
mají rádi už i Amy.



Trochu jako Romeo a Julie, 
ale je to i film o ropě, válce, 
okupaci. Na Kavkaze se 
Evropa potkává s Asií, Rusko 
s Persií, je to zajímavé místo, 
křižovatka různých světů, 
o které lidé většinou moc 
nevědí. Natáčeli jsme přímo 
tam. Je to můj pokus o styl 
Davida Leana, staromódní 
epiku, zčásti western, zčásti 
válečné drama, zčásti ro-
manci. Ale pořád se učím. 

 Premiéru Ali a Nino jste 
stihl v době oscarové kam-
paně Amy. Ta vám zabrala 
hodně času?
Z Amy se stal v Americe vel-
ký hit, myslím, že dokonce 
i komerčně nejúspěšnější do-
kument roku, snad je i mezi 
top 15 komerčně nejúspěš-
nějšími dokumenty všech 
dob v USA. Takže se kolem 
filmu pořádalo hodně akcí. 
Bylo to zajímavé, oscarovou 
kampaň jsem zažil poprvé, 
Senna se do užšího seznamu 
kandidátů nedostal. Osca-
rová sezona probíhá jako 
stroj. Od Dne díkůvzdání 
se každý den konalo něco. 
Moji kolegové z USA pořád 
cestovali, z jednoho místa na 
druhé. Já bydlím v Londýně, 
tak jsem do USA občas zajel 
a zase se vrátil domů. Ale 
jen loni jsem byl v Americe 
asi dvacetkrát. A u toho 
jsem poslední měsíce dělal 

postprodukci na Ali a Nino. 
Takže žádná dovolená.

 O kom dalším byste 
chtěl po Sennovi a Amy 
natočit film?
Vtipné bylo, že po Sennovi 
mě kontaktovalo hodně 
slavných sportovců, jestli 
bych o nich natočil film. Po 
Amy se zase ozvalo docela 
dost muzikantů. Já bych rád 
režíroval něco jiného. O pár 
osobnostech vedeme diskuzi. 
Jedním z nich je i docela 
kontroverzní postava, jejímž 
jsem fanouškem (Kapadia 
natočí dokument o fotba-
listovi Diegu Maradonovi – 
pozn. red.). 

 Dokument o portugalské 
fotbalové hvězdě Ronaldovi 
jste nerežíroval, ale aspoň 
produkoval. 
Ano, Ronalda jsem díky 
tomu i potkal. Líbil se mu 
Senna. Ronaldo je zajímavý 
chlapík. Jiný, otevřený, má 
smysl pro humor. Ale já pak 
pracoval na Amy, tak jsme 
museli najmout někoho jiné-
ho a dát mu volnost natočit 
si svůj vlastní film. Určitě by 
bylo ošemetné točit o někom 
na vrcholu, kdo má navíc 
kolem sebe pořád svůj tým.

Autorka je spolupracovnicí redakce

 Fikce je fyzicky 
náročná, dokumenty 
jsou naopak náročné 
hlavně mentálně. 
Fakt, že točíte 
o reálných lidech, 
kteří zemřeli, mají 
rodinu a lidi, kteří 
je milovali, je dost 
náročné. 

www.e15.cz | 13 |

Narodil se 
v muslimské 
indické rodině 
v severním 
Londýně. 
Film vystudoval 
na University of Westminster 
a Royal College of Art. Už 
jeho krátký snímek The Sheep 
Thief (1997) byl oceněn na 
festivalu v Cannes. Kapadiův 
celovečerní hraný debut 
Válečník (2001) natočený 
v Himálaji a na indické poušti 
získal dvě britské ceny 
BAFTA. Po něm následovaly 
hrané tituly Noční můra 
a Far North, v roce 2010 se 
Kapadia dostal k dokumentu. 
Snímky Senna i Amy uspěly 
kriticky i komerčně, s Amy se 
Kapadia poprvé dostal až na 
Oscary. Na letošním festivalu 
Sundance se ukázal jeho další 
hraný film, adaptace románu 
Ali a Nino podle scénáře 
držitele Oscara Christophera 
Hamptona. Je ženatý se 
scénografkou Victorií 
Harwoodovou.

Asif 
Kapadia (44)

 Jak Amy Winehouseová 
nyní připadá vám?
Vtipná, chytrá, krásná. 
Důležité ale je i to, že Amy 
je filmem také o nás všech. 
O tom, jak se chováme k 
filmovým hvězdám i k lidem 
obecně. O našich předsta-
vách o slávě, rodině, lásce, 
přátelství. O všech obyčej-
ných problémech, jako jsou 
závislosti, malá sebedůvěra, 
deprese. 

 Dnes jste známý jako 
dokumentarista, ale začal 
jste u hraných filmů. 
Ano, na začátku karié-
ry jsem psal a režíroval 
jen fikci. Ovšem už moje 
studentské filmy obsaho-
valy neherce. Natáčel jsem 
v Indii i na severním pólu, to 
bylo docela dokumentární. 
Rád jsem pracoval s malým 
štábem, rád jsem točil kra-
jinu. Když jsem pak dostal 
šanci režírovat Sennu, 
nechtěl jsem herce, který by 
předstíral, že řídí formuli. 
Chtěl jsem přímo Sennu. 
Řekl bych, že se snažím fikci 
a dokument sblížit. Senna 
i Amy jsou pro mě dramata 
se všemi emocemi, jen s re-
álnými záběry. Má dramata 
jsou dokumentární a mé 
dokumenty jsou dramatické 
a mají filmovou atmosféru. 
Chci, aby je lidé viděli na 
velkém plátně. 

 Do Česka se bohužel do-
stala do kin až Amy, Senna 
vyšel jen na DVD.
U Senny nikdo na začátku 
nevěřil, že to je film pro kina. 
Hodně zemí ho do distribuce 
nekoupilo. Přitom Senna byl 
charizmatický jako filmová 
hvězda. Jenže distributoři 
měli nějaký psychologický 
blok, že jde o dokument. Pu-
blikum to tak ale nevnímalo, 
neříkalo si, že na dokument 
se jim do kina nechce. Šli 
prostě na dobrý film. Senna 
je pro mě větší akční hrdina 
než ti ze studiových franšíz. 
A není na něm nic falešného. 
Ani na Amy. To se mi na do-
kumentech líbí. Jsou syrové, 
pravdivé, nezáleží, jestli kva-
lita některých záběrů není 

nejlepší. Poslední dobou 
mi řada fiktivních dramat 
připadá falešná, necítím se 
s nimi vůbec spojený, pořád 
si uvědomuji jejich kon-
strukci. Dokumenty se mě 
emočně dotýkají víc. 

  Proč jste se tedy teď 
vrátil k fikci? Na festiva-
lu Sundance měla letos 
premiéru vaše nová hraná 
romance Ali a Nino.
Protože jsem chtěl procvičit 
i jinou část mozku. Fikce 
je fyzicky náročná, doku-
menty jsou naopak náročné 
hlavně mentálně. Fakt, že 
točíte o reálných lidech, kteří 
zemřeli, mají rodinu a lidi, 
kteří je milovali, je dost 
vyčerpávající. Musel jsem 
udělat už něco jiného. Strávil 
jsem spoustu času zpovídá-
ním lidí v místnostech, chtěl 
jsem zase někam vyrazit na 
vzduch a zažít šílenství na-
táčení. Rád bych pokračoval 
v obojím. Na Amy a filmu Ali 
a Nino jsem poslední tři roky 
pracoval zároveň, což bylo 
bláznivé. Po krátké dovolené 
to brzo zase zopakuju. 

 O čem je Ali a Nino?
Jde o adaptaci knihy staré 
sto let, která se odehrává 
v době první světové války 
na Kavkaze. Příběh vypráví 
o lásce křesťanské dívky 
a muslimského chlapce. 
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 Společné akce dohodnuté s americkou 
stranou jsou schopné radikálním 
způsobem změnit krizovou situaci,

řekl ruský prezident Vladimir Putin po telefonátu 
s Barackem Obamou o ukončení bojů v Sýrii.
str. 10
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Ťokovo 
bezvýchodné 
těkání
Nejvíc vládních usnesení 
zatím kabinet Bohuslava 
Sobotky vyprodukoval 
k zapeklité věci s vybíráním 
silničního mýtného. Od ledna 
2017 chybí pro výběr mýta 
právní základ, takže hrozí 
ztráta osmi miliard korun 
ročně. Ministr dopravy Dan 
Ťok má na pondělní zasedání 

vlády donést další návrh. Je 
to další z materiálů, o němž 
není nikdo přesvědčen, ale 
všichni jej „vezmou na vědo-
mí“, aby si koupili čas.

Ťok už před několika měsí-
ci odpískal vládou schválenou 
koncepci na veřejné a ote-
vřené výběrové řízení. Dnes 
chce prodloužit firmě Kapsch 
smlouvy na základě „jedna-
cího řízení bez uveřejnění“, 
lidově řečeno „z ruky“. Pů-
vodně to plánoval zdůvodnit 
časovou tísní, ale to narazilo 
na předběžná vyjádření an-
timonopolního úřadu. Dnes 
chce jako základní argument 
uvést technologické důvody. 
Z 80 procent bude výsledek 
stejný – český antimono-
polní úřad, případně český 
nebo mezinárodní soud vydá 

„zákaz plnění“. Tím na čas 
skončí příběh s vybíráním 
mýtného v Česku. 

V zákulisí české politiky se 
ovšem konečně objevili lidé, 
kteří si uvědomují právní 
bezvýchodnost Ťokova těkání 
stejně jako možné důsledky. 
Spontánně vzniká nečekaná 
koalice symbolizovaná jmény 
Faltýnek (ANO), Stanjura 
(ODS), Laudát (TOP 09) a při-
pojení ke koalici zvažuje také 
KDU-ČSL. Co má být podsta-
tou jejich spojenectví? 

Vytvoření expertního 
krizového štábu, nejspíš 
mimo ministerstvo dopravy, 
který by se zaměřil na jednu 
věc – zachránit lednový 
termín pro vybírání mýtné-
ho. Výsledkem by měl být 
speciální zákon, nazvěme jej 

„lex mýto“ a na něj navazují-
cí série dalších zákonů. Ty by 
právně poněkud drasticky, 
ale účinně přebily všechny 
možné právní komplikace 
ohledně možných arbitráží 
a soudních sporů. 

Široká koalice zprava 
doleva je nutná proto, aby 
zákony prošly ve zrychleném 
řízení a bez parlamentních 
obstrukcí. Proti „mýtné ko-
alici“ je zatím jediná hlavní 
vládní strana – sociální 
demokracie, kde za dopravní 
politiku odpovídají tři muži 
– premiér Sobotka, starosta 
Náchoda Birke a šéf Správy 
hmotných rezerv Švagr. Mo-
tivy jsou různé: lobbování za 
konkurenční Sky Toll, sázka 
na pád ministra Ťoka anebo 
v případě premiéra snaha 

vykoupat vládního partnera 
v problémech.

S nadsázkou by se problém 
dal shrnout do sloganu: ANO, 
musí být hůř, aby nám bylo 
politicky líp. Je to taková 
smutná česká hra, komu 
zůstane černý Petr, přičemž je 
jasné, že v případě chaotické 
nečinnosti zůstane v rukou 
daňovým poplatníkům. 
K tomu je však nutno přičíst, 
že od roku 2023 z velké části 
skončí obrovské subvenční 
programy EU, které zatím 
držely českou infrastrukturu 
na snesitelné úrovni – řádo-
vě nějakých 25 až 40 miliard 
ročně. Pak už těch osm mi-
liard ročně z mýtného není 
zanedbatelná částka. 

Autor je komentátorem Reflexu

Komentář

Bohumil Pečinka



Rudolfinum
29.3.2016 - 17:00

Zajímá vás téma leadershipu? Chcete umět motivovat sebe i ostatní? Konference LEADERSHIP 
PRAHA 2016 vám přináší špičkové řečníky, svižné a úderné přednášky, inspirativní prostředí 
a networkingový večírek.

To vše v nádherných prostorách pražského Rudolfina s lidmi, kteří mají zájem se v oblasti 
leadershipu posouvat vpřed.

Registrujte se na www.leadership-praha.cz

Ředitel bavorského 
baletu, choreograf 
a baletní mistr.

Ivan Liška
Vedoucí právnička 
v mezinárodní společnosti 
Tyco, stand-up komička.

Nora Kurzová
Zakladatel GrowJOB Institute,
autor bestselleru
Konec prokrastinace.

Petr Ludwig

Jiří Hlavatý
Oceňovaná herečka, 
diplomatka 
a velvyslankyně.

Generální ředitel
a majitel společnosti
JUTA a.s.

Italský manažer,
zakladatel pražského 
mezinárodního maratonu

Spoluzakladatel 
oceňovaného
start-upu Liftago.

Magda Vášáryová Carlo Capalbo Ondřej Krátký

2 500 Kč
vstupné na konferenci
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n 88. udílení Oscarů 
nejspíš vstoupí do 
dějin jako ročník, 
v němž vytouženou 
cenu americké filmo-
vé akademie získal 
Leonardo DiCaprio. 
Boj v hlavní kategorii 
je otevřený.

Stanislav Šulc

Kontroverze kvůli rasové 
nevyrovnanosti v hlavních 
kategoriích se nejspíš stane 
jedním z hlavních témat  
88. ročníku slavnostní-
ho udílení cen americké 
filmové akademie. Takzva-
né Oscary budou předány 
v noci z neděle na pondělí 
v Los Angeles.

Největší příběh oscarové 
noci se nejspíš odehraje 
v kategorii nejlepší mužský 
herecký výkon v hlavní 
roli. Téměř jistým vítězem 
je Leonardo DiCaprio za 
výkon ve filmu Revenant 
Zmrtvýchvstání. DiCaprio 

je nejznámějším hollywood-
ským čekatelem na slavnou 
sošku, na niž je letos nomi-
novaný již popáté. DiCaprio 
za Revenanta vyhrál vše, co 
mohl, včetně britské ceny 
BAFTA či výroční ceny he-
recké asociace (SAG). Právě 
členové jednotlivých profes-
ních cechů pak jsou často 
členy také filmové akademie 
a hlasují o Oscarech. 
Pokud DiCaprio 
skutečně zvítě-
zí, potvrdí se 
slova mnoha 
kritiků 
o předví-
datelnosti 
takzvaného 
„oscarového 
hereckého vý-
konu“. K němu 
je důležitější než 
charakterní herectví 
ochota herce projít výraz-
nou fyzickou proměnou. Při 
vší úctě k ostatním nomino-
vaným navíc letos DiCaprio 
nemá vážnější konkurenci, 
protože přes skvělé výko-
ny žádný z herců nezískal 

výraznější počet vedlejších 
cen během takzvané oscaro-
vé sezony.

Druhou oscarovou jistotu 
nabízí kategorie ženský 
herecký výkon v hlavní roli. 
Podobně jako DiCaprio také 
Brie Larsonová za snímek 
Room. Ta však může mít 
přece jen komplikovanější 
cestu k vítězství, protože 

přinejmenším Cate 
Blanchettová jí 

může být důstoj-
nou konkurencí.

Třetí jistotou 
nedělního 
večera pak 
bude cena za 
režii, která 

téměř stopro-
centně zamíří 

již podruhé v řadě 
mexickému režisé-

rovi Alejandru Gon-
zálesi Iñárrituovi. Loňský 
vítěz režijního Oscara za 
Birdmana natočil oslavova-
ný epos Revenant a získal 
za něj již cenu režisérské 
asociace či cenu BAFTA. Pro 
zajímavost, pokud skuteč-

ně zvítězí, jednak se stane 
teprve třetím režisérem 
v historii, který cenu v této 
kategorii obhájí, zároveň to 
bude již třetí ročník v řadě, 
kdy zvítězí mexický filmař.

Naopak nejisté je vítězství 
Revenanta v hlavní kategorii 
Film roku. Sázkové kancelá-
ře vizuálně opojný snímek 
stále považují za favorita, 
nicméně právě hlasování ně-
kterých profesních asociací 
hegemonii snímku s celkem 
12 nominacemi nabourala. 
Vítěz hlavního Oscara zcela 
jistě vzejde z trojice snímků, 
v níž vedle Revenanta je 
ještě novinářské drama 
Spotlight a ekonomická 
komedie Sázka na nejistotu. 
Oba snímky získaly pres-
tižní ceny od scenáristické 
asociace, Spotlight navíc 
mnozí považují za typicky 
oscarový film. 

Pro možné vítězství Sázky 
na nejistotu zase mluví cena 
od asociace hollywoodských 
producentů, která má v ko-
nečném součtu velmi silný 
hlas.

Oscarová tipovačka 
aneb Vyhraje Leo?

Další

jistotou
nedělního večera bude 

cena za režii, která téměř 
stoprocentně zamíří 

mexickému režisérovi 
Alejandru Gonzálesi 

Iñárrituovi. 

Věčný čeKATeL. Leonardo DiCaprio je letos nominovaný na Oscara již popáté. Revenant by mu mohl konečně kýženou cenu vynést.
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Zemřel 
výtvarník 
Zdeněk 
Smetana

Po dlouhé nemoci včera 
v Praze zemřel režisér, 
animátor a výtvarník Zde-
něk Smetana. Byl autorem 
řady známých postav 
z televizních Večerníč-
ků, například Křemílka 
a Vochomůrky, Rákosníč-
ka, Malé čarodějnice nebo 
psíků Štaflíka a Špagetky.

Smetana pracoval ve 
známém animačním stu-
diu Bratři v triku, které za-
ložil Jiří Trnka. Přišel tam 
v roce 1946. Tvorbě pro 
děti se věnoval zejména 
v sedmdesátých a osmde-
sátých letech. Po Pohád-
kách z mechu a kapradí 
(jak se jmenují příběhy 
Křemílka s Vochomůrkou) 
přišel Rákosníček, Malá 
čarodějnice nebo Radova-
novy radovánky.

Pro kolegu Václava Bed-
řicha namaloval Štaflíka 
se Špagetkou, vytvořil 
také strašidlo Barbuchu 
i další postavy z animova-
ného filmu Kubula a Kuba 
Kubikula podle pohádky 
Vladislava Vančury. /čtk/

Půlmiliardový Deadpool

Komiksová adaptace  
Deadpool utržil ve světo-
vých kinech již 512 milio-
nů dolarů. Tím si utvrdil 
postavení nejúspěšnějšího 
filmu letošního roku.

Adele ovládla Brit Awards

Zpěvačka Adele získala při 
udílení hudebních cen Brit 
Awards hned čtyři trofeje. 
Mimo jiné byla vyhlášena 
nejlepší britskou zpěvač-
kou roku. /čtk, sul/

Krátce



on-line prodej
www.eximtours.cz

 tel.: 841 115 115

Doporučujeme zakoupit
cestovní pojištení.
Ceny neobsahují víza.

AI – all inclusive
PP – polopenze
SN – snídaně

CENA JE KONEČNÁ, platí pro 1 osobu
ve dvoulůžkovém standardním pokoji
nebo apartmánu dle popisu v katalogu.

PLP – plná penze
VD – vlastní doprava
APT – apartmán

Destinace dny odlety hotel strava cena
KAPVERDY – OSTROV BOA VISTA 8 1.3. Praha 4+* AI 19 990 Kč
SENEGAL 8 1.3. Praha 4* AI 22 190 Kč
DOMINIKÁNA – PUERTO PLATA 12 1.3. Praha 4* AI 30 390 Kč
DOMINIKÁNA – SAMANÁ 12 1.3. Praha 4* AI 32 290 Kč
EGYPT – HURGHADA 8 2.3. Praha 4* AI 9 590 Kč
SPOJENÉ ARABSKÉ EMIRÁTY 8 2.3. Praha 4* PP 16 290 Kč
KAPVERDY – OSTROV SAL 8 4.3. Praha 4* AI 24 190 Kč
KEŇA 12 4.3. Praha 4*+ AI 31 290 Kč
EGYPT – MARSA ALAM 8 6.3. Praha 4* AI 10 990 Kč
ZANZIBAR 11 15.3. Praha 4* soft AI 33 390 Kč

KUBA 12 23.3. Praha 4* AI 45 690 Kč

EUROVÍKEND – ISTANBUL 4 25.3. Praha 3* SN 10 990 Kč

MADEIRA – KVĚTINOVÝ FESTIVAL 8 4.4. Praha 3* SN 16 490 Kč

SRÍ LANKA 11 29.3. Praha 3* PP 38 990 Kč

ITÁLIE – LYŽE – VAL DI FIEMME 5 6.3. VD 3+* PP 4 390 Kč

Last Minute

Sleva až 25 % na Léto 2016 !
Pouze při rezervaci do 29. 2. 2016. 
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Na sopce Pacaya 
v Guatemale lze zažít 
neobvyklou zkuše-
nost. Cestovatel smí 
vystoupat až přímo 
k doutnajícímu kráte-
ru do bezprostřední 
blízkosti žhavé lávy.

Tomáš Stingl

Tak tohle by v Evropě okamži-
tě zakázali. Na velice aktivní 
sopku Pacaya pořád lezou 
nenechaví turisté, jako by 
se nechrlilo. Ale ono se chrlí. 
Monumentální vulkán, který 
se tyčí nad středoamerickou 
Guatemalou, vybuchl jen 
za poslední čtyři roky třikrát. 
Vedle velkých erupcí navíc 
sopka každodenně doutná 
a sem tam si odplivne lávu.

Bohorovní Guatemalci 
z toho ale nedělají žádnou 
vědu.  Zato z toho dělají 
byznys. Jestliže v Evropské 
unii by zřejmě podobné místo 
úřady nekompromisně oplo-
tily v okruhu deseti kilometrů 
a k hoře by pustily nanejvýš 
vulkanologa v tanku, v Gua-
temale vás místní průvodce 
za pár dolarů ochotně dopro-
vodí až přímo do sopečné kal-
dery. Tam se smí užaslý výlet-
ník přiblížit až na vzdálenost 
pouhých decimetrů k žhnoucí 
lávě. Přitom neustále lapá 
po dechu, protože všude ko-
lem víří sirnatý dým. Slabším 
jedincům se může v takovou 
chvíli udělat nevolno z výhně. 
Silnějším jedincům z těch 
jedů ve vzduchu.

HlAvně nezAsPAt
Slovo „bezpečnost“ lze 
zkrátka v případě výstupu 
na Pacayu skloňovat jen 
v různých kombinacích 
se slovem „nedostatek“. 
Kondici návštěvníka prověří 
už sám pětihodinový výstup 
na masiv, který z nížiny 
strmě roste až do výšky 
2,5 tisíce metrů nad mořem. 
V tomto případě doslova nad 
mořem. Sopka je totiž jen 
kousek od pobřeží Tichého 
oceánu, na nějž je při dobré 
viditelnosti pěkný výhled.

I proto se má na trek vy-
razit ještě před rozedněním, 
protože už kolem poledne 
vrchol hory zahalí mlha 
a je po výhledech. Přes den 
také rychle roste teplota 
– a na vulkánu dvojnásob – 
takže nejlepší je absolvovat 
náročný výstup v ranním 
chladu. Přestože na pochod 
nepotřebujete žádné speci-
ální vybavení ani horolezec-
kou průpravu, stejně je to 
výzva. Hlavně poslední úsek 
blízko kráteru totiž musíte 
lézt drolivým sopečným 
štěrkem, do nějž se boří nohy 
a po němž lezec pořád sklou-
zává  zpátky. 

JAko HorA osuDu 
Je to úmorné a cestovatel 
se začne cítit jako hobit 
lezoucí na Horu osudu 
v Mordoru. Tahle sopka 
opticky klame. Zdálky pů-
sobí nevinně jako poklidně 
dýmající vánoční františek 
uprostřed Guatemaly. Teprve 
při štrapáci na vrchol si uvě-
domíte, že jste Pacayu pod-

NA VLASTNÍ RIZIKO. V přístupu k lávovým polím vám Guatemalci 
bránit nebudou. 

Až do chřtánu
cenili. Každý milovník hor 
zná onen klam, kdy se zdá 
kopec daleko menší, než je 
ve skutečnosti. Lezete a leze-
te a vrchol jako by se pořád 
nepřibližoval. Na kuželu 
Pacaya, kde nejsou stromy 
ani jiné měřítko, je odhad 
vzdálenosti o to zrádnější.

BAnDité Jsou v ceně
Pokud by snad někomu nesta-
čila pro pocit dobrodružství 
žhavá láva, jedovaté plyny 
a padající kamení, lze ještě na-
bídnout poměrně solidní šanci 
být přepaden bandity. Touto 
atrakcí byla Pacaya v minu-
losti pověstná. Bílí gringové 
jsou nejoblíbenějším terčem. 
Na rozlehlých nepřehledných 
svazích docházelo dřív k pře-
padení pravidelně. Ale protože 
si Guatemalci uvědomují 
význam cestovního ruchu, 
začali dávat cestovatelům jako 
doprovod ozbrojené policejní 
patroly. V poslední době se prý 

MORDOR. Na nehostinné 
okolí Pacayi se valí dým 
sedm dní v týdnu.

bezpečnost na sopce velmi 
zlepšuje a podle některých 
internetových diskuzí už prý 
vyprávěnky o banditech šíří 
hlavně místní průvodci, aby 
podpořili v turistech strach 
a pak se mohli nechat najmout 
jako ochrana. Opatrnost je ale 

každopádně zcela na místě. 
Guatemala patří z hlediska 
násilné kriminality stále mezi 
pět nejnebezpečnějších zemí 
světa. Na sto tisíc obyvatel tam 
připadá v průměru 40 vražd 
ročně. Pro srovnání, v Česku je 
to zhruba jedna vražda.
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hudbA

Překvapení v notách: 
Mozart a  Salieri společně 

Světový objev ztracené 
a v Praze nově objevené 
skladby Wolfganga Amadea 
Mozarta, Antonia Salieriho 
a skladatele Cornettiho je 
ode dneška do 11. března 
k vidění v Českém muzeu 
hudby v Praze. Notový 
záznam skladby složené 
v roce 1785 pro klavír a zpěv 
tvoří tři části zkomponované 
jednotlivými autory. 

výstAvA

Do kroměřížské zahrady 
za krásou kamélií

Výstava téměř staletých 
kvetoucích kamélií začíná 
dnes ve Velkém skleníku 
Květné zahrady v Kroměříži. 
Jedny z nejušlechtilejších po-
kojových rostlin, příbuzných 
čajovníku, se tam pěstovaly 
už v devatenáctém století. 
Expozice nabízí kolekci 
kamélií se čtyřmi desítkami 
vzrostlých stromů a týmž 
počtem menších rostlin. 

gAstrONOmiE

Ladovské vepřové hody 
v Pivovaru Velké Popovice

Zabijačkové pochoutky 
a pivo představují hlavní lá-
kadlo Ladovských vepřových 
hodů ve velkopopovickém pi-
vovaru. Návštěvníci mohou 
v sobotu už po sedmé vyrazit 
na prohlídkovou trasu pivo-
varu, kde se pod dohledem 
pivovarského odborníka 
naučí správně čepovat pivo 
a ochutnají Kozla černého 
nefiltrovaného.

spOrt

Do bílé stopy  
Šumavského skimaratonu

V sobotu a neděli  se na Kvil-
dě jede ČT Šumavský ski- 
maraton, druhý největší 
lyžařský skimaraton v České 
republice. Jako jediný český 
závod se dlouhodobě řadí 
do prestižní evropské série 
Euroloppet. Součástí 31. roč-
níku je už pravidelně zařa-
zovaný dlouhý závod volnou 
technikou na trati měřící 
46 kilometrů.

rEgiONy

Masopustní průvod  
vyžene zimu z Plzně

Letošní rozpustilé Vyhánění 
zimy z plzeňského dolíku 
se koná už v neděli 28. února. 
Maškarní průvod dojde 
z Vinic přes statek Lüftnerka 
v Zoologické a botanické 
zahradě města Plzně, Kilo-
metrovku a Kalikovský mlýn 
až před radnici. U mlýna 
vzplane a pro jistotu bude 
ještě utopen pohanský sym-
bol zimy – Morana. /bo/
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NávrAt. Nadšenci 
sledují odjezd slavné 
parní lokomotivy 
Létající Skot z londýn-
ského nádraží King’s 
Cross. Stroj se vydal 
na inaugurační jízdu 
po deset let trvající 
rekonstrukci v hodno-
tě 4,3 milionu liber, 
zhruba 150 milionů 
korun. Projede celou 
East Coast Mainline, 
630 kilometrů dlou-
hou hlavní trať mezi 
Londýnem a skot-
ským Edinburghem, 
na které denně pend-
loval od roku 1923. 
Díky pozdějším 
úpravám dosahoval 
až 160 kilometrů v ho-
dině, maxima dnes 
povoleného na tratích 
v Česku. 
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